
 
 
 

 
 

RESUM DE LA REUNIÓ AMB REPRESENTANTS DEL CONSELL INTERUNIVERSITARI 
VALENCIÀ D’ESTUDIANTS EL DIA 2 DE JUNY DE 2020 

 

Sent les 12,00 hores del dia 2 de juny de 2020, es reuneixen els membres del Consell 
Interuniversitari Valencià d’Estudiants que figuren a continuació, a través de videoconferència, 
a fi de tractar sobre els temes plantejats en la Comissió Permanent del CIVE. 

 

Assistents: 

Vicepresidentes: 

 Primera. Pilar Ezpeleta Piorno, directora general d’Universitats. 
 Tercera. Andrea Paricio Henares (titular), representant d’estudiants de la Universitat Poli-

tècnica de València i representant de la Comissió Permanent. 

Vocals: 
 Andrés Fernández Alonso, representant d’estudiants de la Universitat de València. 
 Álvaro Asencio Gallego, representant d’estudiants de la Universitat d’Alacant. 

 Laura Alcaide Sánchez, representant d’estudiants de la Universitat Jaume I de Castelló. 
 M.ª Teresa Valero Asencio, representant d’estudiants de la Universitat Miguel Hernández 

d’Elx. 
 Carlos Sanz Tormo, representant d’estudiants de la Universitat Catòlica de València. 

Convidat: 
 Javier Oliver Villarroya, director general de l’Agència Valenciana d’Avaluació i Prospectiva   

(AVAP). 

Secretària: 

 M.ª Fernanda Sáiz Gallego, cap del Servei de Regulació Universitària de la Direcció General 
d’Universitats. 

 

Temes tractats: 

 Informe de la DGU sobre la Conferència General de Política Universitària: Decret de taxes 
 Gestió de la presencialitat 
 Pràctiques externes dels estudis de Ciències de la Salut 
 AVAP: addendes a les guies docents 
 Noves titulacions 
 Reducció de taxes 
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Desenvolupament de la sessió: 

Pren la paraula el director general de l’AVAP, que comenta que el Comité d’Estudiants li va 
demanar una reunió i va considerar que el fòrum del CIVE era el fòrum més adequat per a 
tractar de qualsevol tema relacionat amb l’estudiantat universitari, per la qual cosa es va con-
vocar la videoconferència. 

La directora general d’Universitats informa sobre la Conferència General de Política Universi-
tària entre el Ministeri d’Universitats i la Conselleria d’Innovació, Universitats, Ciència i Societat 
Digital de data 27/5/2020, a la qual van assistir la consellera d’Innovació, Universitats, Ciència 
i Societat Digital i ella mateixa. Entre els temes abordats va estar el Decret de taxes. S’ha creat 
un grup de treball a iniciativa del Ministeri i de la Conferència de Rectors de les Universitats 
(CRUE). En formaran part representants dels rectors, dels sindicats, de l’alumnat, de la Xarxa 
Espanyola d’Agències de Qualitat Universitària (REACU) i de quatre comunitats autònomes. 

La consellera ja s’ha reunit amb els cinc rectors de les universitats públiques i amb els quatre 
rectors de les universitats privades.  

La directora general d’Universitats i el director de l’AVAP es van reunir amb els vicerectors 
d’Estudis de les universitats per a tractar, entre altres qüestions, sobre la gestió de la presen-
cialitat, i s’està buscant un model híbrid (presencial i en línia), flexible, en funció de temps, 
tipus d’assignatures, horitzontal i vertical. Seria recomanable una estabilitat per quadrimes-
tres, revisable. 

Quant a les pràctiques externes, les corresponents a la branca de salut són les més complica-
des, però s’estan buscant solucions. S’està debatent per a prendre decisions homogènies en 
totes les comunitats autònomes. Respecte de les pràctiques d’educació, s’han elaborat uns 
documents amb directrius. 

El director de l’AVAP diu que cal organitzar el pròxim curs assumint que les titulacions es van 
aprovar d’una manera determinada, però per la situació COVID-19 cal adaptar-s’hi mentre dure 
aquesta situació conjuntural. A les guies docents ja desenvolupades, s’incorporaran addendes 
en funció de la realitat al setembre, que pot canviar al llarg del temps, amb informació quadri-
mestral. 

La directora general agraeix el comportament excepcional de l’estudiantat, els felicita i reco-
neix com han gestionat aquest moment tan difícil, ja que el nostre model d’universitat és pre-
sencial. 

Andrea Paricio pregunta al director de l’AVAP si les addendes a les guies docents seguiran el 
seu procés d’aprovació, si el protocol a seguir és el mateix de sempre, perquè en el 2n quadri-
mestre s’ha hagut d’actuar de manera sobrevinguda i agilitar els tràmits, i si alguna universitat 
ha seguit un altre tràmit. 

El director de l’AVAP diu que el traslladarà als vicerectors d’Estudis en la reunió que es tindrà 
aquesta vesprada perquè seguisquen els protocols habituals. 

Andrés Fernández opina que les addendes haurien de tindre un rang de seguretat més elevat 
perquè hi ha estudiants que s’han queixat d’indefensió. Se sol·liciten certeses, perquè els es-
tudiants que venen de fora de València volen tindre clar el futur, ja s’han sentit desatesos. 
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El director de l’AVAP entén que totes les addendes han sigut validades per òrgans col·legiats 
en què ja està representat l’alumnat. És difícil regular amb claredat i certesa, sense tindre clar 
el futur. 

La directora general comenta que la docència en línia no hauria de ser una càrrega més gran 
ni per al professorat ni per a l’alumnat, però requereix temps i temporalització diferent. No es 
tracta només de canviar l’aula per un ordinador. És un ensenyament diferent que requereix 
formació i adaptació per part de tots els agents implicats. 

Laura Alcaide comenta que l’aplicació del model Bolonya pot veure’s afavorida, ja que fins al 
moment no s’havia desenvolupat el pas de la docència presencial a la telemàtica, i pregunta 
si l’AVAP desenvoluparà una guia. La docència en línia no és només penjar material en la web, 
¿la Generalitat subvencionarà cursos en línia i/o la docència telemàtica? 

La directora general informa que la CIUCSD està signant convenis amb universitats per a tre-
ballar en la bretxa digital. 

El director de l’AVAP comenta que l’Agència de Qualitat Europea va elaborar un document que 
l’AVAP va traslladar a les universitats, per la qual cosa no tindria sentit fer-ne un de similar. 

Laura Alcaide exposa el problema de la mobilitat i la dificultat de llogar habitatges per pocs 
mesos o per dies; també planteja si hi ha possibilitat d’abonaments de transport que combinen 
tren i autobús entre ciutats. Quant a les pràctiques ja concertades en empreses, pregunta si 
han tingut ERTO i si poden utilitzar estudiants com a treballadors encoberts. 

La DGU contesta que les oficines de pràctiques de les universitats tenen rigorosos sistemes 
de seguiment i control i que els tutors han de supervisar els seus estudiants en la realització 
de les pràctiques, i respecte als abonaments de transport, li sembla una bona idea que potser 
caldria traslladar a la conselleria competent. 

Andrea Paricio pregunta si s’impartiran títols nous el pròxim curs i si s’ha posat en marxa la 
reducció de taxes. 

La directora general respon que en el marge de tres anys l’import de la matrícula ha de reduir-
se a un import fixat pel Ministeri. Aquesta reducció ja començarà a implementar-se per al prò-
xim curs. Simultàniament, s’augmentaran les beques salari, les beques estudi i les de finalit-
zació d’estudis. 

Quant a l’autorització de noves titulacions, s’estan analitzant cadascuna de les sol·licituds de 
les universitats amb el rigor corresponent. 

Andrea Paricio agraeix que la comunicació amb la Direcció General d’Universitats siga fluida. 

Com que no hi ha més preguntes, la directora general dona per finalitzada la reunió a les 13.30 
hores, agraint la col·laboració a tots els membres i representants de l’estudiantat. 
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RESUMEN DE LA REUNIÓN CON REPRESENTANTES DEL CONSEJO 
INTERUNIVERSITARIO VALENCIANO DE ESTUDIANTES EL DIA 2 DE JUNIO DE 2020 

 

Siendo las 12,00 horas del día 2 de junio de 2020, se reúnen los miembros del Consejo 
Interuniversitario Valenciano de Estudiantes a continuación relacionados, mediante 
videoconferencia, al objeto de tratar temas planteados en la Comisión Permanente del CIVE. 

 

Asistentes: 

Vicepresidentas: 

 Primera.- Pilar Ezpeleta Piorno, directora general de Universidades 
 Tercera.- Andrea Paricio Henares (titular), representante de estudiantes de la Universitat 

Politècnica de València y representante de la Comisión Permanente 

Vocales: 
 Andrés Fernández Alonso, representante de estudiantes de la Universitat de València 
 Álvaro Asencio Gallego, representante de estudiantes de la Universidad de Alicante 
 Laura Alcaide Sánchez, representante de estudiantes de la Universitat Jaume I de Castellón 
 M.ª Teresa Valero Asencio, representante de estudiantes de la Universitat Miguel 

Hernández de Elche 
 Carlos Sanz Tormo, representante de estudiantes de la Universidad Católica de València 

Invitado: 
 Javier Oliver Villarroya, director general de l’Agència Valenciana d’Avaluació i Prospectiva 

(AVAP). 

Secretaria: 

 M.ª Fernanda Sáiz Gallego, Jefa del Servicio de Regulación Universitaria de la Dirección 
General de Universidades 

 

Temas tratados: 

 Informe de la DGU sobre la Conferencia General de Política Universitaria: Decreto de tasas 
 Gestión de la presencialidad 
 Prácticas externas de los estudios de ciencias de la Salud 
 AVAP: adendas a las Guías docentes 
 Nuevas titulaciones 
 Reducción de tasas 

 

CCSV:EM2HJZZK:VISYXPZ9:SJECZ9MU URL de validació:https://www.tramita.gva.es/csv-front/index.faces?cadena=EM2HJZZK:VISYXPZ9:SJECZ9MU



 
   

2 

 

Desarrollo de la sesión: 

Toma la palabra el director general de la AVAP comenta que el Comité de estudiantes le 
pidieron una reunión y consideró que el foro del CIVE era el foro más adecuado para tratar 
cualquier tema relacionado con el estudiantado universitario, por lo que se convocó la 
videoconferencia. 

La directora general de Universidades informa sobre la Conferencia General de Política 
Universitaria entre el Ministerio de Universidades y la Conselleria de Innovación, 
Universidades, Ciencia y Sociedad Digital de fecha 27/5/2020, a la que asistieron la consellera 
de Innovación, Universidades, Ciencia y Sociedad Digital y ella misma. Entre los temas 
tratados, estuvo el Decreto de Tasas. Se ha creado un grupo de trabajo a iniciativa del 
ministerio y de la Conferencia de Rectores de la Universidades (CRUE). Formarán parte 
representantes de los rectores, de los sindicatos, del alumnado, de la Red Española de 
Agencias de Calidad Universitaria (REACU) y de 4 comunidades autónomas. 

La consellera ya se ha reunido con los 5 rectores de las universidades públicas y con los 4 
rectores de las universidades privadas.  

La directora general de Universidades y el director de la AVAP se reunieron con los 
vicerrectores de Estudios de las Universidades para tratar entre otras cuestiones, la gestión 
de la presencialidad, y se está buscando un modelo híbrido (presencial y en línea), flexible, en 
función de tiempos, tipo de asignaturas, horizontal y vertical. Sería recomendable una 
estabilidad por cuatrimestres, revisable. 

En cuanto a las prácticas externas, las correspondientes a la rama de salud son las más 
complicadas, pero se están buscando soluciones. Se está debatiendo para tomar decisiones 
homogéneas en todas las comunidades autónomas. Respecto de las prácticas de educación 
se han elaborado unos documentos con directrices. 

El director de la AVAP dice que hay que organizar el próximo curso asumiendo que las 
titulaciones se aprobaron de una manera determinada, pero por la situación COVID-19 hay que 
adaptarse mientras dure esta situación coyuntural. A las guías docentes ya desarrolladas, se 
incorporarán adendas en función de la realidad en septiembre, que puede cambiar a lo largo 
del tiempo, con información cuatrimestral. 

La directora general agradece el comportamiento excepcional del estudiantado, les felicita y 
reconoce como han gestionado este momento tan difícil, puesto que nuestro modelo de 
universidad es presencial. 

Andrea Paricio pregunta al director de la AVAP si las adendas a las Guías docentes van a 
seguir con su proceso de aprobación y si el protocolo a seguir es el mismo de siempre, pues 
en el 2.º cuatrimestre ha habido que actuar de manera sobrevenida y agilizar los trámites, 
¿alguna universidad ha seguido otro trámite? 

El director de la AVAP dice que lo trasladará a los vicerrectores de Estudios en la reunión que 
se tendrá esta tarde para que sigan los protocolos habituales. 

CCSV:EM2HJZZK:VISYXPZ9:SJECZ9MU URL de validació:https://www.tramita.gva.es/csv-front/index.faces?cadena=EM2HJZZK:VISYXPZ9:SJECZ9MU
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Andrés Fernández opina que las adendas deberían tener un mayor rango de seguridad pues 
hay estudiantes que se han quejado de indefensión. Se solicitan certezas, pues los estudiantes 
que vienen de fuera de Valencia quieren tener claro el futuro, ya se han sentido desatendidos. 

El director de la AVAP entiende que todas las adendas han sido validadas por órganos 
colegiados en los que ya está representado el alumnado. Es difícil regular con claridad y 
certeza, sin tener claro el futuro. 

La directora general comenta que la docencia en línea no debería ser mayor carga ni para el 
profesorado ni para el alumnado, pero requiere tiempos y temporalización diferente. No se 
trata solo de cambiar el aula por un ordenador. Es una enseñanza diferente que requiere 
formación y adaptación por parte de todos los agentes implicados. 

Laura Alcaide comenta la aplicación del modelo Bolonia puede verse favorecida pues hasta el 
momento no se había desarrollado el paso de la docencia en modo presencial al modo 
telemático, ¿la AVAP va a desarrollar una guía? La docencia en línea no es sólo colgar material 
en la web, ¿la Generalitat va a subvencionar cursos en línea y/o la docencia telemática? 

La directora general informa que por parte de la CIUCSD se están firmando convenios con 
universidades para trabajar en la brecha digital. 

El director de la AVAP comenta que la Agencia de Calidad Europea elaboró un documento que 
la AVAP trasladó a las universidades, por lo que no tendría sentido replicar uno similar. 

Laura Alcaide expone el problema de la movilidad y la dificultad de alquilar viviendas por pocos 
meses o por días, también plantea si hay posibilidad de bonos transporte que combinen tren 
y autobús entre ciudades. En cuanto a las prácticas ya concertadas en empresas, pregunta si 
han tenido ERTES y si pueden utilizar a estudiantes como trabajadores encubiertos. 

La DGU contesta que las oficinas de prácticas de las universidades tienen rigurosos sistemas 
de seguimiento y control y que los tutores deben supervisar a sus estudiantes en la realización 
de las prácticas, y respecto a los bonos transporte referidos, le parece una buena idea que 
quizá habría que trasladar a la conselleria competente. 

Andrea Paricio pregunta si se van a impartir títulos nuevos el próximo curso y si se ha puesto 
en marcha la reducción de tasas. 

La directora general responde que en el margen de tres años el importe de la matrícula debe 
reducirse a un importe fijado por el Ministerio, esta reducción ya comenzará a implementarse 
para el próximo curso. Simultáneamente, se van a aumentar las becas salario, las becas 
estudio y las de finalización de estudios. 

En cuanto a la autorización de nuevas titulaciones, se están analizando cada una de las 
solicitudes de las universidades con el rigor correspondiente. 

Andrea Paricio agradece que la comunicación con la dirección general de universidades sea 
fluida. 

Al no haber más preguntas, la directora general da por finalizada la reunión a las 13,30 horas 
agradeciendo su colaboración a todos los miembros y representantes del estudiantado. 
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 LA SECRETARIA DEL CONSELL 
INTERUNIVERSITARI VALENCIÀ D’ESTUDIANTS 

(CIVE) 

  

 

 

Vº Bº  

LA DIRECTORA GENERAL DE UNIVERSIDADES  
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